



师资力量

当前位置：[首页](#)»[学院概况](#)»[师资力量](#)»[诉讼法研究所](#)

国际法研究所

彭海青 教授

宪法与行政法研究所

民商法研究所

诉讼法研究所

刑法学研究所

博士后

客座教授



一、基本信息

彭海青，汉族，中国政法大学法学博士、中国社会科学院法学研究所博士后，北京理工大学法学院诉讼法学研究所所长、教授、硕士研究生导师，《北理法学》执行主编，心理咨询师。英国牛津大学、德国法兰克福大学、俄罗斯圣彼得堡大学访问学者。2012年入选北京理工大学优秀青年教师人才计划。主持国家社科基金项目、教育部人文社科基金项目、北京市社科基金项目等多项国家级、省部级科研项目。

二、主讲课程

刑事诉讼法，比较诉讼制度，证据法，国际刑事法，司法制度、法律职业规范与伦理

三、研究方向

主要从事诉讼程序、人权、比较法、司法改革、证据制度、法学教育研究

四、学术兼职

中国刑事诉讼法学研究会理事
中国比较法学研究会理事
北京市比较法学研究会理事
最高人民法院诉讼咨询监督员
北京市海淀区人民法院陪审员
中国人民大学反腐败研究中心研究员。

五、主要学术成果

(一) 著作

1. 《刑事诉讼程序设置研究》，独著，中国法制出版社2005年版；

2. 《刑事裁判权研究》，独著，中国人民公安大学出版社2007年版；
3. 《刑事裁判共识论》，独著，法律出版社2012年版；
4. 《诉讼证明标准研究》，合著，中国政法大学出版社2010年版；
5. 《诉讼程序与制度前沿专论》，合著，中国法制出版社2012年版；
6. 《青少年犯罪行为分析与矫治》，译著（合译），中国轻工业出版社2009年版；
7. 《在法律的复杂性与失序之间——全球化时代的法哲学》，译著（合译），中国人民大学出版社2010年版；
8. 《刑事诉讼法》，合编，法律出版社2015年版；
9. 《德国司法危机与改革——中德司法改革相互比较与启示》，合著，法律出版社2018年版；
10. 《量刑与刑事司法》，译著（合译），中国社会科学出版社2019年版。

（二）论文

1. 《证据的合法性证明与程序性证据法理论》，《法学杂志》2018年第12期，《中国社会科学文摘》2019年第5期转载；
2. 《我国出庭作证证人的特殊保护问题》，《法律适用》2018年第19期；
3. 《21世纪以来中德法学教育实践性导向改革的比较与相互启示》，《法学教育研究》2018年第20卷；
4. 《新刑诉法实施后的知识产权司法保护》，《人民司法》2015年第21期；
5. 《牛津法科研究生培养的优势及其可借鉴性》，《法学教育研究》2015年第15卷；
6. 《英国量刑证明标准的模式及理论解析》，《环球法律评论》2014年第5期；
7. 《英国独立羁押巡视制度的确立及实践新发展》，《比较法研究》2012年第1期；
8. 《法律职业视野下诉讼法教学模式的转变》，《中国大学生就业》，2012年第3期；
9. A second Discussion on China' s "Legal Opinions of the Experts" , China Legal Science, 2011 (2) ;
10. 《刑事裁判共识引论》，《现代法学》2011年第1期；
11. 《我国刑事司法改革的推进之路》，《法学评论》2011年第3期；
12. 《证明标准的局限及其克减》，《法学杂志》2010年第6期；

13. 《辩护律师获取证据的方式与辩护风险难题的破解》，《比较法研究》2010年第2期；
14. 《我国合议庭评议表决制度功能缺失的省思》，《法律科学》2009年第3期；
15. 《法院刑事决定程序的反思与完善》，《法学杂志》2008年第5期；
16. 《刑事裁判权主体初论》，《当代法学》2006年第2期；
17. 《恢复性司法初探》，《中国刑事法杂志》2004年第3期；
18. 《刑事诉讼的双重证明标准》，《法学研究》2001年第1期。

I. Basic Information
Peng Haiqing, Director of Center for Procedure Law, PhD, Professor, School of Law, Beijing Institute of Technology, Executive Editor of Law Review of BIT, Psychological Consultant. Academic visitor in Oxford University, University of Frankfurt and Saint Petersburg State University. Selected the BIT Talents Scheme in 2012. She has presided over a number of provincial and ministerial scientific research projects such as the National Social Science Fund Project, the Ministry of Education Humanities and Social Science Fund Project, and the Beijing Social Science Fund Project.
II. Teaching Course
Criminal Procedure Law, Comparative Law, Evidence Law, International criminal law, Judicial System, Legal Profession and Ethics
III. Research Direction and Expertise
Her main research fields include procedures, human rights, comparative law, judicial reform, evidence systems and legal education
IV. Academic Part-time title
Director of Association of Criminal Procedure Law of China Law Society Director of Association of Chinese Comparative Law of Society Director of Association of Beijing Comparative Law of Society Litigation Consulting Service Supervisor in the Supreme Court of China Juror of Court of Haidian District, Beijing Researcher of Center for Rule of Law on Anti-corrupt in Renmim University
V. Main Publications and Research Projects

BOOKS:

1. On Establishment of Criminal Procedure, China Legal Publishing House, 2005
2. On Power of Criminal Rulings, Chinese People's Public Security University Press, 2007
3. On Consensus of Criminal Rulings, Law Press, 2012
4. On Procedural Proof of Evidence, China University of Political Science and Law Press, 2010
5. Front Research on Procedures and Systems, China Legal Publishing House 2012
6. Juvenile Delinquency, translation, China Light Industry Press, 2009
7. Between Complexity of Law and Lack of Order: Philosophy of Law in the Era of Globalization, translation, China Renmin University Press, 2010
8. Criminal Procedure Law, Law Press, 2015.
9. Judicial Crisis and Reform in Germany —— Mutual Comparison and Enlightenment of Judicial Reform of China and Germany, Law Press, 2018.
10. Sentencing and Criminal Justice, translation, Cambridge Press, 2019

PAPERS:

1. Legality Proof of the Evidence and Procedural Evidence Law, Journal of Law, 2018(12). Chinese Social Science Digest, 2019(5)
2. The Special Protection of the witness in Court in China, Law Application, 2018 (19) .
3. Comparison and Mutual Enlightenments of Practical Guide Reform in Legal Education between China and Germany since 21th Century.
4. Judicial Protection of Intellectual Property Rights after New Criminal Procedure Law Implementation, People' s Justice, 2015(21)
5. Advantages and Reference about Cultivation of Legal Postgraduates in Oxford University, Legal Education Research, 2015(15)
6. Model and Theoretical Analysis of Burden of Proof in Sentencing in England and Wales, Global Legal Review, 2014(5)
7. Establishment and New Development of Independent Custody Visiting in England and Wales. Comparative Law Review, 2012(1)

- 8.Change of Teaching Model of Procedure Law in the Visual Field of Legal Profession, China University Students Career Guide, 2012(3)
- 9.A second Discussion on China' s "Legal Opinions of the Experts" , China Legal Science,2011(2)
- 10.A General Introduction to Consensus of Criminal Rulings, Modern Law Review, 2011(1)
11. Developing Path of Rule of Criminal Law in Chinas, Law Review, 2011(3)
- 12.Limitation and Derogation of Standard of Proof, Journal of Law, 2010(6)
13. Ways of Collect Evidence of Defense Lawyers and Resolution of Difficult Problems of Defense Risks, Comparative Law Review, 2010(2)
14. Defects of Functions of the System of Reviewing and Voting of Collegial Panels in China, Science of Law, 2009(3)
15. Reflection and Improvement of the Criminal Decision Procedure of the Court, Law Science Magazine, 2008(5)
- 16.On Subject of Criminal Ruling Power, Contemporary Law Review, 2006(2)
- 17.On Restorative Justice, Criminal Science, 2004(3)
- 18.Dual Standard of Proof in Criminal Process, Chinese Journal of Law, 2001(1)

(审核: 张爱秀)

北京理工大学法学院 版权所有 地址: 北京海淀区中关村南大街5号 邮编: 100081 总访问量:

服务邮箱: (网页内容)Webmaster@bit.edu.cn (网络服务)service@bit.edu.cn

京ICP备10019879号 京公网安备110402430044号 联系我们